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V červnu Krajský výbor KSČM Praha reago-
val protestem proti zkreslování a přepisová-
ní historické pravdy a proti rozdmýchávání 
antikomunistické nenávisti v hlavním městě. 

Sdružení „Dekomunizace“ s podporou 
pražské radnice a primátora Zdeňka Hřiba 
(Piráti) rozpoutalo koncem června kampaň 
k 70. výročí popravy Milady Horákové. Na 
veřejné budovy (např. Právnická fakulta, 
Rudolfinum, Národní muzeum, Carolinum, 
Veletržní palác, FAMU a mnoho dalších) 
umístilo velkoplošné portréty Milady Ho-
rákové s rudým nápisem „ZAVRAŽDĚNA 
KOMUNISTY“. Iniciativa „Milada 70“ zase 
vyzývala občany k vyvěšování černých pra-
porů. Skupina s názvem „Paměť národa“ 
vydala prohlášení, v němž vydává za ne-
zpochybnitelný fakt, že „nedílnou součástí 
komunistické ideologie je násilí, popření 
lidských práv i mravních hodnot, o které 
se opírá demokratický právní stát…“ V této 
souvislosti obviňuje komunistickou stranu, 
že se s touto ideologií dosud nerozešla.

„Ostře se ohrazujeme proti tomuto pro-
hlášení,“ uvedl ve svém stanovisku KV KSČM 
Praha. „My komunisté od samého vzniku 
komunistické strany, jejíž 100. výročí si pří-
ští rok připomeneme, bojujeme za důstojný 
život bez válek, bídy, hladu a vykořisťování. 
Chceme, aby se lidé nemuseli bát, že nebu-
dou mít práci, že při-
jdou o střechu nad 
hlavu, že nebudou 
mít na jídlo, léky, 
vzdě lán í  pro  své 
děti. Je to kapitalis-
mus, který vyvolává 
války a zabíjení, je to 

Zastupitelstvo Prahy 6 zase pokračuje 
v přípravách na umístění kontroverzní sochy 
Marie Terezie v parku na Prašném mostě, 
a to přes nesouhlas velké části občanů, kteří 
kritizují nejen nevhodnost stavění pomníků 
Habsburkům, ale i estetický vzhled sochy. Na 
červnovém zasedání zastupitelstva Prahy 6 
člen ÚV KSČM Ivan Hrůza v interpelaci vznesl 
protest proti soše Marie Terezie. Připomněl, 
že „k odhalení sochy Marie Terezie má dojít 
v době 400. výročí porážky na Bílé Hoře, kte-
rá na dalších 300 let těžce poznamenala osud 
českého národa“. 

Žádal současně od radního Laciny (STAN) 
odpovědi na otázky „jak byly s dědicem au-
torských práv sochaře Krybuse, který vytvořil 
sochu maršála Koněva, projednány a vyřeše-
ny otázky spojené s odstraněním sochy z ve-
řejného prostoru a umístěním do uzavřené 
úschovy, kam lze přijít jen za stanovený po-
platek. Odpověď zatím nedostal. 

Zato v srpnu byla radnice Prahy 6 nucena 
pod tlakem občanů, kteří své kritiky umístili 
na Facebooku, podat trestní oznámení na 
neznámé pachatele, kteří odcizili několik 
mramorových desek z podstavce, jenž zbyl 
po odstranění sochy maršála Koněva „Na ná-
hody nevěřím, a tak si myslím, že tím fakticky 
začala demontáž zbytku pomníku. Neznámý 
pachatel totiž k demolici nepotřeboval po-
volení stavebního úřadu,“ reagoval pro Haló 
noviny Ivan Hrůza. 

Praha 17 červenec, srpen 2020
Přes dramatickou situaci v celé společnosti 

v souvislosti s pandemií Covid-19 a to ne jen 
v ČR, ale v celém světě, mohu konstatovat, 
že vedení ÚMČ Praha 17 situaci zvládalo. Po-
dařilo se v krátkém čase v podstatě všechny 
občany vybavit rouškami a v každém domě 
byl nainstalován dávkovač s dezinfekčním 
prostředkem. ÚMČ disponoval trvalou tele-
fonickou poradenskou službou, která rychle 

reagovala prakticky na všechny dotazy. Jed-
nalo se převážně o dotazy seniorů. Nebyla 
zaznamenána žádná událost, která by si 
vyžadovala mimořádnou pozornost.

Během obou prázdninových měsíců rad-
nice zajistila pro občany Řep řadu služeb 
občanům a volnočasových programů. Pře-
stavba nákupního centra Řepy byla soustře-
děna na září, chybět bude především pošta. 
Rekonstrukce ulice Slánské se již blíží ke své-
mu zdárnému konci. Zastupitelstvo dále řeší 
aktuální záležitosti spojené s fungováním 
Sportovního centra Na chobotě, výstavbu 
DPS a stále se vlekoucí spor kolem proná-
jmu Psychosomatického centra. Poněkud 
rušivě působilo odvolání místostarosty Ing. 
arch. Štěpaře (TOP09) a jeho nahrazení bý-
valým místostarostou Masopustem, který 
je velmi loajální k ODS. Důvody odvolání p. 
Štěpaře byly sděleny jen okrajově a to „jako 
trvalé výhrady zaměstnanců radnice, zvláš-
tě ekonomického úseku, k jeho práci“. Nelze 
vyloučit, že se jedná o pokus vytvořit aktivní 
opozici, kterou se v minulém a předminu-
lém období založit nepodařilo.
PhDr. Helena Briardová a Ing. Pavel Franěk

kapitalismus, který vytváří propastné rozdí-
ly mezi dvěma světy, malým světem těch, 
kdo se na úkor ostatních topí v bohatství 
a velkým světem těch, kteří jsou na či pod 
hranicí chudoby. Je to zločinný kapitalis-
mus, ne myšlenka komunismu!“, zdůrazňuje 
se ve Stanovisku KV.

Současná agresivní kampaň zaměřená 
proti komunistické straně zapadá do scénáře 
usnesení Evropského parlamentu „O význa-
mu evropské paměti pro budoucnost Evro-
py“, přijatého v září 2019, jehož autoři tvrdí, 
že komunismus rovná se fašismus. V této 
souvislosti Stanovisko KV připomíná, že prá-
vě komunisté se postavili do předních řad 
v boji proti německému nacismu, organizo-
vali odpor proti okupantům a životy mnoha 
z nich vyhasly na nacistických popravištích, 
v mučírnách a koncentračních táborech. 

Současná antikomunistická kampaň využí-
vá skutečnosti, že pamětníků druhé světové 
války a let budování socialismu v Českoslo-
vensku po roce 1948 přirozenou cestou ubý-
vá, a snaží se vykreslit před mladou a střední 
generací minulost, současnost a budoucnost 
tak, jak to vyhovuje dnešním mocipánům. 
Cílem je pak především odvrátit pozornost 
lidí od problémů dneška a rizik zítřka a od kri-
tického přemýšlení nad tím, kdo doopravdy 
tyto problémy způsobil.

BRNO, 28. a 29. listopadu 2020



n  Z  k o m u n á l n í  p o l i t i k y   n
Pražští komunisté odmítají zdražování
Vedení pražské radnice (Praha sobě, Pirá-

ti, TOP09, STAN a KDU-ČSL) se od počátku 
svého působení orientuje na zdražování 
životních nákladů Pražanů a tvrdí, že chce 
být především dobrým hospodářem. To zna-
mená ze všeho generovat maximální zisk. I za 
cenu ožebračování obyvatel hlavního města. 

Proto od letoška platíme o 30 % vyšší 
poplatek za svoz směsného odpadu a za 
svoz biologicky rozložitelného komunální-
ho dopadu. Cena vodného a stočného byla 
od 1. 1. 2020 zvýšena na 94,09 Kč. A když 
Parlament České republiky u této komodity 
snížil DPH z 15 % na 10 %, do ceny vody to 
vládnoucí koalice v Praze nepromítla. Řada 
městských částí také zvýšila daň z nemovi-
tostí. Některé dokonce o 100 % (Praha 1, 3, 
7, 8, 10, 18 a 22). Praha 3 a 6 zvyšují navíc ná-
jemné v obecních bytech. Elektřina se podle 
informací Českého statistického úřadu letos 
v květnu meziročně zdražila o 8 %. Tento trend 
jde proti sociálním potřebám a zájmům vět-
šiny Pražanů a je jasné, že to výrazně ztěžuje 
život těch, kteří musí žít z průměrného nebo 
nižšího platu. Částečně 
je to důsledek třicetile-
té bytové politiky vlády 
pravice na pražských 
radnicích, které do vý-
stavby obecních bytů 
s dostupným nájemným 
investovaly minimálně 
a byty teď chybí, stejně 
jako byty pro zaměst-
nance v profesích, které 
město nezbytně potře-
buje. Ceny bytů na trhu 
tak neúměrně rostou. 
Navíc se zvyšuje počet bytů, které koupily 
zahraniční společnosti pouze na krátkodobé 
pronajímání turistům a jako zdroj snadného 
zisku, zcela v rozporu s potřebami obyvatel 
Prahy. 

Přesto, že KSČM (ani ČSSD) už v Praze 
své zastupitele nemá, pražský krajský výbor 

KSČM se touto situací systematicky zabývá, 
organizuje interpelace na zasedáních praž-
ského zastupitelstva a v červenci zveřejnil 
kritické stanovisko: „Považujeme za vážnou 
chybu, že stát i samosprávy v Praze ukončily 
po roce 1989 výstavbu bytů s dostupným 
nájemným. Podpora družstevní výstavby je 
nedostatečná, úvahy o výstavbě občanskými 
spolky jsou na počátku, mimo jiné zatím bez 
potřebného finančního krytí. Praha nemá 
přesné informace o počtech volných bytů, 
velkým městským částem trvá značnou dobu, 
než uvolněné obecní byty znovu pronajmou. 
Komunisté žádají od samospráv v Praze, aby 
přijaly kvalifikovaná opatření a žádoucími 
změnami bytové politiky ve prospěch obča-
nů překonaly prohlubující se krizi.“

Stanovisko je výzvou adresovanou komu-
nálním politikům v Praze, aby přijali taková 
opatření, která povedou ke snížení cen bytů, 
nájmů a dalších nákladů na bydlení. Zároveň 
je to výzva obyvatelům hlavního města, aby 
k dalšímu zdražování bydlení v Praze nebyli 
pasivní, aktivně proti němu vystupovali 
a snažili se mu všemi dostupnými prostředky 

postavit.
Proti záměru zdražit 

a omezit MHD
Vládnoucí koalice 

(Praha sobě, Piráti, 
TOP09, STAN a KDU-ČSL) 
má zálusk i na zvýšení 
zisků z městské hromad-
né dopravy. Cena celo-
ročního předplatného 
MHD má být postupně 
navýšena z 3 650,- Kč na 
5 500,- Kč, zrušeny mají 
být slevy pro seniory 

a studenty. Komunisté uvažované zdražování 
jízdného kvalifikují ve svém srpnovém sta-
novisku jako asociální rozhodnutí. Zvláště ve 
spojení se současným růstem inflace, která 
snižuje hodnotu úspor, a zvýšenou nejisto-
tou zaměstnání a příjmu v důsledku epide-
mie Covid. 

Vládnoucí koalice v Praze se zároveň ne-
chala slyšet, že uvažuje o zkracování a rušení 
linek, prodloužení intervalů, omezení provozu 
autobusů, tramvají, metra, což povede ke sní-
žení dostupnosti a kvality cestování v Praze. 
Jsou již zpracovány tři varianty řešení s různou 
mírou intenzity a úspory jsou vyčíslovány od 
stovek milionů do 1,5 mld. Kč. Zda vedení 
radnice bude chtít použít tyto úspory ke 
zlepšení života Pražanů jinde, ale nikdo 
neví. Lze ale předpokládat, že zdražení jízd-
ného a další změny sníží zájem cestujících 
o hromadnou dopravu, což může mít 
negativní ekonomický dopad na 
hospodaření dopravního podniku. 
Část cestujících se vrátí k indivi-
duální dopravě a zvýší se počet 
neplatičů. Následkem by bylo další 
zhoršení průjezdnosti komunikací s nežádou-
cími dopady na životní podmínky lidí.

„Přeplněné dopravní prostředky by uvítal 
k šíření koronavirus COVID-19, nikoli však 
Pražané. Zamýšlená opatření nejsou v zájmu 
většiny obyvatel a KSČM je proto zásadně 
odmítá“, píše se ve Stanovisku KV KSČM 
Praha s tím, že „propad příjmů města Prahy 
a Dopravního podniku hl. m. Prahy, a. s. ne-
smí být řešen ani na úkor zaměstnanců do-
pravního podniku. Platné kolektivní smlouvy 
a závazky musí být plněny.“

Zdroje k překlenutí současné situace je nut-
no zejména hledat ve zvyšování efektivnosti 
hospodaření města a v přenášení nákladů 
klíčových staveb infrastruktury na celostát-
ní úroveň. Připomínáme, že do roku 1989 
výstavbu metra financoval socialistický stát 
a nikoli město Praha. Pokusí se o to i součas-
né politické vedení města? Komunisté budou 
v interpelacích požadovat, aby byly zpracová-
ny a veřejnosti předloženy přesné údaje o pří-
jmech a výdajích dopravního podniku a HMP 
a o zapojení dříve plánovaných kapitálových 
výdajů města, které nebyly v minulých letech 
z různých důvodů čerpány. 

Pravice si nechává stavět 
muzea, sloupy a sochy

Na pražském červencovém zastupitelstvu 
bylo sice na programu velké množství bodů, 

ale prakticky žádný nevedl k projednání so-
ciální situace obyvatel Prahy natož způsobů, 
jak Pražanům účinně pomoci. Místo toho 
zvolení zástupci Pražanů dumají spíš o tom, 
jak vytvořit pěší zónu na Smetanově nábřeží 
či kam umístit „Muzeum paměti XX. století“ 

(kam navrhují „uklidit“ sochu maršála 
Koněva, která do 2. dubna stála na 
náměstí Interbrigády). Využívají 
zasedání zastupitelstva převážně 
k vzájemnému urážení, napadání, 

zkrátka „zviditelňování se“, aby 
voličům ukázali, jak jsou „ak-
tivní a razantní“. 

V červenci takto rozhodli, 
že pro „Muzeum paměti 
XX. století“ (zřejmě by se spíš 
hodil název deformované či 

znásilněné paměti) budou rekonstruovány 
tribuny v severní a východní části Velkého 
strahovského stadionu. Sídlo muzea po dobu 
této rekonstrukce má být v Domě pážat na 
Hradčanech. Jakou budoucnost čeká dějiště 
celostátních spartakiád, tedy Velký strahov-
ský stadion s plochou téměř 90 tisíc m2, jehož 
tribuny pojmou čtvrt milionu diváků a který 
je od roku 2003 národní kulturní památkou, 
zůstává ve hvězdách. Zastupitelé KSČM se 
v minulém volebním období o jeho osud 
průběžně zajímali na zasedáních i v rámci in-
terpelací. Za jeho zchátralý stav dosud nikdo 
nebyl pohnán k odpovědnosti. 

Další výsledek rozhodnutí současného 
pražského zastupitelstva, napodobenina 
Mariánského sloupu už hyzdí od začátku léta 
Staroměstské náměstí. KSČM řadu let proti 
záměru obnovit Mariánský sloup, který byl 
symbolem násilné rekatolizace a národnost-
ního útlaku po bitvě na Bílé hoře, a proto 
jej také Pražané po vzniku Republiky strhli, 
protestovali a bránili jeho realizaci. Od konce 
roku 2018 už ale zástupci komunistů v zastu-
pitelstvu nejsou a pravice spolu s katolickou 
církví tak mohla svůj záměr prosadit. 15. srp-
na s velkou pompou sloup vysvětil pražský 
arcibiskup kardinál Dominik Duka. To, že 
pražská veřejnost je v otázce sloupu rozděle-
na v podstatě na dvě poloviny, je mu zřejmě 
jedno.


